
Introducere

Salutare,
Bine ați venit în paginile noastre, realizate în cadrul proiectului «Căușeni Agro-Hub:

Infrastructura comunitară de răcire și procesare a fructelor și legumelor».
Proiectul este implementat de Municipiul Tarczyn în colaborare cu or.  Căușeni, cofinanțat de

Ministerul Afacerilor Externe Republica Polonă.
Materialul exprimă doar opiniile autorilor și nu poate fi echivalat cu poziția oficială a

Ministerului Afacerilor Externe al Republicii Polone.
---
Gazdă podcast

Bună dimineața, numele meu este Sylwia Szparkowska. Dna Małgorzata Borowa, șeful
echipei de consultanță agricolă raională din Tarczyn. Vom vorbi despre inovare, bazată pe utilizarea
faptelor agricole, utilizarea datelor în agricultură. Mă bucur foarte mult că ați acceptat invitația noastră.
Știu că ești specializat în consiliere cu privire la soiurile vechi, tradiționale, de legume și fructe. Există
mult interes din partea fermierilor în acest domeniu, atât datorită valorii adăugate, cât și a sprijinului
suplimentar. Am vrut să întreb cum arată acest sprijin și de ce este interesat să susțină acest tip de
inițiativă?

Doamna Malgorzata Borowa

Noua strategie aferentă Politicii Agricole Comune se concentrează în primul rând pe:
protecția mediului, protecția solului, protecția apei și a aerului. Pentru că s-a dovedit că aici există o
amenințare foarte mare din partea agriculturii, de exemplu în ceea ce privește poluarea apei cu
produse de protecție a plantelor, pentru că se dovedește că fermierii, atunci când își efectuează
tratamentele cu utilizarea produselor de protecție a plantelor, uneori o fac  pe cale greșită și aceste
produse de protecție a plantelor intră în ape și le poluează. Același lucru este valabil, de exemplu, în
cazul poluării aerului cu azot, de exemplu, gunoi de grajd. De asemenea, aruncarea pe pământ a unui
astfel de gunoi de grajd și neasigurarea lui și nearătura pentru a doua zi are ca rezultat faptul că se
evaporă și azotul merge în sol, ceea ce ne poluează și aerul. Și atât de diverse lucruri care sunt
cauzate de fermieri, poate nu de fermieri, și chiar modul de producție ne-a creat probleme atât cu
poluarea aerului, cât și a apei și a solului. Și de aceea această Politică Agricolă Comună se
concentrează în principal pe protejarea mediului acvatic, pe biodiversitate, adică pe protejarea
acestor diverse organisme benefice care pot înlocui utilizarea produselor de protecție a plantelor.
Proverbiale buburuze care mănâncă afidele fac o treabă foarte bună aici. Și în aceste noi plăți pe
suprafață, în aceste eco-scheme, despre care am menționat mai devreme, se pune foarte mult accent
tocmai pe faptul că dacă un fermier protejează într-un fel sau altul mediul natural, adică folosește, de
exemplu, gunoi de grajd, va lua gunoiul de grajd și îl va folosi în 12 ore, va avea o plată suplimentară
pentru asta, va fi plătit pentru tot, deoarece se presupune că ar afecta protecția acestui mediu. Și ca
parte a ecologiei, folosim numai produse de origine ecologică și trebuie să fie ecologice de la început
până la sfârșit. Deci, dacă începem producția ecologică de la zero, semințele trebuie să fie organice.
Avem o listă cu astfel de producători de semințe ecologice pe site-ul Ministerului Agriculturii și de la



sămânță până la produsul în sine, totul trebuie făcut într-un mod ecologic,iar pentru aceasta sunt
sprijiniti fermieriicare  primesc plăți suplimentare. Cu toate acestea, există o serie de alte lucruri care,
în afară de ecologie, au un impact. De exemplu, este în programul de agromediu, pentru că avem așa
ceva ca un program de mediu și în cadrul acestui program de agromediu avem mai multe pachete și
variante diferite care contribuie la protecția livezilor tradiționale, cele pe care le-ați menționat, iar
pentru asta fermierul are o plată suplimentară pentru a proteja diverse semințe de plante pe care le
avem deja puțin și sunt cultivate prin crearea unei astfel de bănci de gene și a acestor semințe
tradiționale.

Un fermier care optează  să cultive me, hrișcăi sau orice altă cereală care se află pe listă
pentru care fermierii primesc o plată mare. Hotărând asupra unei astfel de culturi, fermierul primește
în mod evident bani suplimentari pentru aceasta, deoarece suportă costurile asociate cu aceasta și
pierderile. Prin urmare, trebuie să plătească în plus pentru asta. Și astfel de programe, pe lângă
ecologie, producția integrată, unde aceste resurse sunt utilizate foarte puțin, sunt incluse în aceste
plăți pe suprafață, și mai mult, plata este mai mare, iar în acest fel este un beneficiu atât pentru
consumator, cât și pentru noi, pentru consilieri, pentru că le putem spune fermierilor că au o plată
suplimentară pentru cultivarea unor astfel de lucruri și, de asemenea, un beneficiu pentru mediu. Și
aici, mai presus de toate, vrem să protejăm  mediul înconjurător. Programele tradiționale vor fi
susținute în programul de mediu, iar fermierii care se alătură acestui program intră în astfel de
programe timp de 5 ani și timp de 5 ani îndeplinesc criteriile descrise în acest program și primesc plăți
mai mari pe acest cont.

Gazdă podcast

Mulțumesc foarte mult. Va schimba această nouă perspectivă a Uniunii Europene agricultura?
Pentru ca în câțiva ani, în primul rând, să nu existe probleme de mediu și, în al doilea rând, ca
întreaga agricultură să funcționeze într-un mod puțin diferit.

Doamna Malgorzata Borowa

Cred ca sigur ca da. În primul rând, vom reduce utilizarea produselor de protecție a plantelor,
pentru că mergem în această direcție, astfel încât fermierul să vadă că pământul poate fi cultivat în alt
mod, că nu este nevoie de arătură adâncă și de distrugere a  structurii exterioară a solului, care
conține cei mai mulți nutrienți . În noua perspectivă, există și condiția ca aceștia să-și cultive 80% din
producție între culturi. Ei trebuie să cheltuiască și pe culturi intercalate, adică pe culturi care rămân
iarna pe câmp și apoi trebuie să-l arate până la sfârșitul lunii februarie. Acest lucru îmbunătățește deja
structura solului. În plus, aceste alte activități pe care acest nou sistem și aceste eco scheme le
promovează, adică biodiversitatea, centuri de flori, care vor fi și o condiție pentru care fermierul va
primi o plată mai mare, cu condiția să creeze o astfel de centură de flori, vor provoca totul, ca, in
primul rand, produsul pe care il vom primi va fi mai sanatos. În al doilea rând, agricultura se va
schimba foarte mult.
Fermierii trebuie să treacă la un alt mod de a gândi, în care utilizarea unui produs de protecție a
plantelor va fi o necesitate. Fermierul trebuie să demonstreze că utilizarea unui produs de protecție a
plantelor a fost necesară deoarece, de exemplu, a fost depășit pragul de nocive economice a
dăunătorului dat. Atenție, și a folosit deja toate celelalte metode disponibile și doar ca ultimă soluție



ajunge la un produs de protecție a plantelor. Cred că asta ne va face să respirăm aer mai curat și
produsele pe care le vom cumpăra vor fi mai sănătoase.

Gazdă podcast

Mulțumesc foarte mult pentru interviu. El a fost într-adevăr foarte interesant, foarte util și vă
mulțumesc foarte mult.

Doamna Malgorzata Borowa

Mulțumesc foarte mult. La revedere.

---
Concluzie

Vă mulțumim pentru ascultare și mulțumim pentru Polish Aid pentru sprijinirea acestui
serviciu!

Introduction

Hello,



Welcome to material produced under the project entitled «Causeni Agri-Hub: Community
Cooling and Processing Fruits and Veggies Infrastructure».

The project is implemented by the Tarczyn Municipality in collaboration with the Causeni
Municipality. The project is co-financed by the Ministry of Foreign affairs Republic of Poland.

Material expresses only the views of the authors and cannot be equated with the official
position of the Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Poland.

---

Podcast Host

I know that you specialize in advising on old, traditional varieties of vegetables and fruits.
There is a lot of interest from farmers in this area because of both added value and additional support.
I wanted to ask what this support looks like and why is she interested in supporting this type of
initiative?

Ms. Malgorzata Borowa

The new strategy related to the Common Agricultural Policy is focused primarily on:
environmental protection, soil protection, water and air protection. Because it turned out that here
there is a very big threat from agriculture, for example in terms of water pollution with plant protection
products, because it turns out that farmers, when performing their treatments with the use of plant
protection products, sometimes do it in the wrong way and these plant protection products get into
waters and pollute them. The same applies, for example, to air pollution with nitrogen from, for
example, manure. Also, throwing such manure on the ground and not securing it and not plowing it for
the next day results in the fact that it evaporates and nitrogen goes to the soil, which also pollutes our
air. And such various things that are caused by farmers, maybe not farmers, and the very way of
production has caused us problems with both air and water and soil pollution. And that is why this
Common Agricultural Policy is focused mainly on protecting the water environment, on biodiversity,
that is, on protecting these various beneficial organisms that can replace the use of plant protection
products.

The proverbial ladybugs that eat aphids do a very good job here. And in these new area
payments, in these eco-schemes, which I mentioned earlier, there is a lot of emphasis precisely on
the fact that if a farmer protects the natural environment in one way or another, i.e. uses, for example,
manure, he will take away manure and use it within 12 hours, he will have an additional payment for
this, he will be paid for everything, because it is supposed to affect the protection of this environment.
And as part of ecology, we use only products of ecological origin and they are to be ecological from
the very beginning to the end. So if we start organic production from scratch, the seeds must be
organic. We have a list of such producers of organic seeds on the website of the Ministry of
Agriculture. And from the seed to the product itself, everything must be made in an ecological way.
this is supported and farmers receive additional payments for this. However, there are a number of
other things that, apart from ecology, have an impact. For example, it is in the agri-environmental
program, because we have such a thing as an environmental program and under this
agri-environmental program we have several different packages and variants that also contribute to
the protection of traditional orchards, the ones you mentioned, and for that the farmer has an
additional payment to protect various seeds from plants that we already have little and are cultivated
by creating such a bank of genes and these traditional seeds.



A farmer opting to grow millet or any other cereal that is on the list, buckwheat was such and
such a product for which farmers had a large payment. Deciding on such a crop, the farmer obviously
gets additional money for it, because he bears the costs associated with it and losses. Therefore, he
has to pay extra for it. And such programs, in addition to ecology, integrated production, where these
resources are used very little, are included in these area payments, and what's more, the payment is
higher, and in this way it is a benefit for both the consumer and for us, for advisers, because we can
tell farmers that they have an extra payment for growing things like this, and also an environmental
benefit. And here, above all, we want to protect this environment. Traditional programs will be
supported in the environmental program and farmers who join this program enter such programs for 5
years and for 5 years they meet the criteria described in this program and receive higher payments on
this account.

Podcast Host

Thank you very much. Will this new perspective of the European Union change agriculture?
So that in a few years we will, firstly, that there will be no environment, and secondly, that the entire
agriculture will function in a slightly different way.

Ms. Malgorzata Borowa

I think definitely yes. First of all, we will reduce the use of plant protection products, because
we are going in this direction, so that the farmer will see that the land can be cultivated in a different
way, that there is no need to perform deep plowing and destroy the outer structure of the soil, which
contains the most nutrients. In the new perspective, there is also a condition that they must cultivate
80% of their production between crops. They also have to spend on intercrops, i.e. on crops that
remain in the field during the winter and then have to plow it until the end of February. This already
improves the soil structure. In addition, these other activities that this new system and these
eco-schemes promote, i.e. biodiversity, flower belts, which will also be a condition for which the farmer
will receive a higher payment, provided that he creates such a flower belt, will cause everything, that,
firstly, the product we will receive will be healthier. Secondly, agriculture will change a lot.
Farmers need to switch to a different way of thinking where the use of a plant protection product will
be a necessity. The farmer must prove that the use of a plant protection product was necessary
because, for example, the threshold of economic harmfulness of the given pest was exceeded.
Attention, and he has already used all other available methods and only as a last resort reaches for a
plant protection product. I think this will make us breathe cleaner air and the products we will buy will
be healthier.

Podcast Host

Thank you very much for the interview. She was indeed very interesting, very helpful and
thank you very much.

Ms. Malgorzata Borowa

Thank you very much.Goodbye.



---

Conclusion

Thank You for listening and great thank to Polish Aid for supporting this service!


